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با موافقت شورای گسترش و برنامه ریزی آموزش عالی؛

اولین پژوهشکده تحقیقات صنعت هوایی و هوانوردی 
در کشور تاسیس می شود

اولین پژوهشکده تحقیقات صنعت هوایی و هوانوردی در کشور با موافقت شورای 
گسترش و برنامه ریزی آموزش عالی تاسیس می شود.

به گزارش ایس��نا، با مساعدت های ویژه وزیر راه و شهرسازی و ریاست سازمان هواشناسی 
و با همکاری موثر مرکز تحقیقات راه، مس��کن و شهرس��ازی، شورای گسترش و برنامه ریزی 
آموزش عالی وزارت علوم، تحقیقات و فناوری با تاس��یس اولین پژوهشکده تحقیقات صنعت 
هوایی و هوانوردی در کشور در قالب سه گروه پژوهشی "۱. مدیریت توسعه دانش و فناوری 
طراحی و س��اخت هواپیمای تجاری ۲. مدیریت توس��عه دانش و فناوری تعمیر و نگهداری 
هواگردها)MRO( ۳.مدیریت توسعه دانش و فناوری حمل و نقل هوایی و فرودگاهی" ذیل 

مجموعه پژوهشگاه هواشناسی و علوم جو کشور موافقت به عمل آمد.
تا پیش از این مجموعه پژوهش��گاه هواشناسی و علوم جو کشور با دارا بودن ۳ پژوهشکده 
“هواشناسی و علوم جو” در تهران، “اقلیم شناسی و تغییر اقلیم” در مشهد، “هواشناسی آب 
و کش��اورزی” در ایلام در ۱۴ گروه پژوهش��ی مختلف و همچنین مرکز رشد و نوآوری علوم 
هواشناسی و علوم جو، اقیانوسی و هوانوردی، به انجام مطالعات و پژوهش های مرتبط با دانش 

محض هواشناسی و شناخت، گسترش و ارائه سامانه های کاربردی پرداخته است.

 هشدار سازمان حمایت به عرضه کنندگان
کالای بدون خدمات پس از فروش

س�ازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان تاکید کرد که عرضه کنندگان 
کالاهای سرمایه ای و مصرفی بادوام مکلف به داشتن نمایندگی مجاز و ارائه خدمات 

پس از فروش هستند.
به گزارش ایس��نا، س��ازمان حمایت مصرف کنندگان و تولیدکنندگان با توجه به مشاهده 
تخلف برخی شرکت ها در ارایه خدمات پس از فروش مناسب به مصرف کنندگان، اطلاعیه ای 
به نقل از ایزدی »مدیرکل نظارت بر خدمات زیربنایی و بازرگانی این سازمان« جهت آگاهی 

عموم واردکنندگان و تولیدکنندگان صادر کرد.
در مت��ن ای��ن اطلاعیه آمده اس��ت: ب��ا توجه به م��اده ۴ قانون حمای��ت از حقوق مصرف 
کنندگان، تمامی عرضه کنندگان کالاهای سرمایه ای و مصرفی بادوام )اعم ازتولید کنندگان 
و واردکنندگان( بدون در نظرگرفتن مبدا خرید کالا توس��ط مصرف کننده، مکلف به داشتن 
نمایندگی مجاز در سطح کشور و ارائه خدمات پس از فروش می باشند و در این راستا، محل 

خرید و منبع عرضه کالا به مصرف کننده در ارائه خدمات پس از فروش موضوعیت ندارد.
بنابرای��ن در صورت عرضه کالاهای مذکور بدون کارت گارانتی یا عدم ارائه خدمات پس از 
ف��روش به بهانه عدم خرید از نمایندگی رس��می، همانگونه که مطابق تبصره ماده ۵۸ قانون 
نظام صنفی عدم ارائه خدمات پس از فروش کم فروشی تلقی شده و برخورد قانونی لازم در 

چارچوب قوانین نظام صنفی و تعزیرات حکومتی را به دنبال خواهد داشت.
در م��ورد واحدهای تولیدی و وارداتی عرضه کننده کالاهای س��رمایه ای و مصرفی بادوام 
نیز عدم ارائه ضمانت نامه و خدمات پس از فروش تخلف محسوب و در مراجع ذیصلاح قابل 

پیگیری خواهد بود.

طی ۵ ماهه اول امسال

۹/۶ میلیارد دلار در سامانه نیما معامله شد 
بانک مرکزی اعلام کرد که در پنج ماه ابتدایی سال جاری حدود ۹.۶ میلیارد دلار 

در سامانه نیما معامله شد. 
به گزارش ایسنا، طی مدت یاد شده، بر اساس معاملات انجام شده در بازار ثانویه، میانگین 

موزون نرخ دلاری معاملات، ۲۱۷.۷۱۲ ریال بوده است.
لذا این امر حاکی از آن است که نرخ ارز موثر در واردات کشور نرخ مذکور بوده است.

گفتنی اس��ت؛ نظام یکپارچه ی معاملات ارزی )س��امانه نیما( با هدف تس��هیل تامین ارز 
راه اندازی شده و با استفاده از آن، خریداران )واردکنندگان( و فروشندگان )صادرکنندگان( ارز 

متناسب با نیازهای خود نسبت به انجام عملیات ارزی در محیط الکترونیک اقدام می کنند.
قابل تأکید اس��ت، س��امانه نیما محل تأمی��ن ارز کالاهای وارداتی به کش��ور و بازار میان 
صادرکنندگان و واردکنندگان اس��ت و حجم و قیمت معاملات انجام ش��ده در آن در فرایند 

تعیین نرخ ارز نقشی تعیین کننده دارد.

رئیس کمیته اقتصادی مشترک ایران و ژاپن:

به جای پول هایمان از ژاپن واکسن بگیریم!
رئیس کمیته اقتصادی مش�ترک ایران و ژاپن می گوید که در حال حاضر بهترین 
زمان برای اس�تفاده از ظرفیت پول های بلوکه ش�ده ایران برای واردات واکس�ن به 

کشور فراهم شده است.
بهرام ش��کوری در گفت و گو با ایس��نا، اظهار کرد: در س��ال های گذشته بخشی مهمی از 
تجارت ما تحت تاثیر تحریم های آمریکا قرار گرفت و به خصوص در حوزه هایی که صادراتی 
دولتی داشتیم، امکان بازگشت پول فراهم نشد، از این رو مبلغ قابل توجهی از درآمد و دارایی 

ایران در کشورهای مقصد بلوکه شده است.
وی با بیان اینکه اس��تفاده از ظرفیت این پول ه��ا باید به عنوان یک اولویت مهم اقتصادی 
در نظر گرفته ش��ود، بیان کرد: در صورتی که تحریم نبودی��م قطعا این پول ها امکان انتقال 
به کش��ور داشت و دولت می توانس��ت تصمیم بگیرد که بر اساس کدام اولویت خود اقدام به 
هزینه آنها کند اما در حال حاضر که جابجایی این پول ها دش��وار اس��ت، می توان به واردات 
کالا در ازای لااقل بخش��ی از این منابع فکر کرد. عضو اتاق بازرگانی ایران ادامه داد: هر چند 
نام تعدادی از کش��ورها در فهرس��ت مقاصد صادراتی که پول ایران در آنجا بلوکه شده دیده 
می شود اما کشورهایی مانند ژاپن و کره جنوبی در موقعیت خطیر کرونا می توانند به ما کمک 
کنند. این دو کشور از تولیدکنندگان واکسن هایی مانند آسترازنکا به شمار می روند که امکان 

واردات واکسن از آن ها برای ایران وجود دارد.

مطالبات سیب زمینی کاران استان گلستان پرداخت شد
مدیر عامل س�ازمان مرکزی تعاون روس�تایی از پرداخت مطالبات س�یب زمینی 
کاران اس�تان گلس�تان خبر داد و گفت: ۵ هزار و ۷۰۰ تن س�یب زمینی طی ۷۰۷ 
محموله از کش�اورزان این استان خریداری و کل وجه سیب زمینی خریداری شده، 

پرداخت شد.
به گزارش از س��ازمان مرکزی تعاون روستایی ایران، »سیدمحمد موس��وی« افزود: در اجرای 
سیاست های حمایتی سازمان مرکزی تعاون روستایی از کشاورزان در پی کاهش قیمت محصول 
س��یب زمینی در سطح کش��ور و احتمال ضرر و زیان کشاورزان، این سازمان با مجوز وزیر جهاد 
کش��اورزی، مبادرت به خرید س��یب زمینی تابس��تانه مازاد بر نیاز صنف، صنعت و صادرات، از 
کشاورزان استان گلستان بر پایه قیمت حمایتی هر کیلو ۱۷ هزار ریال کرد. مدیرعامل سازمان 
مرکزی تعاون روستایی ضمن اشاره به استقرار ۱۰ مرکز برای خریداری این محصول از کشاورزان 
در استان گلستان گفت: پنج هزار و ۷۰۰ تن  سیب زمینی طی ۷۰۷ محموله از کشاورزان استان 

خریداری و کل وجه سیب زمینی خریداری شده پرداخت شد.

برق کوپنی  نمی شود
مدیر عامل ش�رکت مدیریت ش�بکه برق ایران گفت: برق کوپنی نخواهد ش�د و 

انتشار چنین خبری دور از واقعیت است.
به گزارش از روابط عمومی ش��رکت مدیریت شبکه برق ایران، »مصطفی رجبی مشهدی« در 
واکنش به خبرهای منتشر شده مبنی بر کوپنی شدن برق در آینده نزدیک افزود: در واقع کوپنی 
ش��دن برق مفهوم خاصی ندارد و به هیچ عنوان خبرهای منتش��ر شده در فضای مجازی صحت 
ندارد. وی ادامه داد: تنها قرار است مشترکانی که پرمصرف هستند، یارانه برق بیشتری را نسبت به 
کم مصرف ها پرداخت کنند به طوری که هر کسی بیشتر مصرف کند باید به طور پلکانی پرداختی 
بیشتری هم داشته باشد. سخنگوی صنعت برق کشور خاطرنشان کرد: ظرفیت نصب شده نیروگاه 
های برق ما بیش از دو برابر پیک میانگین در طول سال است. باید به سمتی برویم که با یک درصد 
کاهش مصرف برق، هزاران میلیارد تومان صرفه جویی کنیم. رجبی مشهدی با بیان اینکه حدود 
۱۳ هزار مگاوات در تولید و مصرف برق نا ترازی وجود دارد، افزود: در حال حاضر هیچ بحثی تحت 
عنوان جیره بندی برق مطرح نیست و صرفا در مناطقی که سقف مصرف برق را رعایت نکنند، 

برخی از محدودیت ها اعمال می شود.

مهمتری�ن وع�ده مس�کنی دولت س�یزدهم 
س�اخت یک میلیون واحد مس�کونی در س�ال 
اس�ت که البته در ابتدا باید پرونده ساخت ۴۰۰ 

هزار واحد مسکن ملی را هم پیگیری کند.
به گزارش  باش��گاه خبرنگاران جوان، مسکن ملی 
به عنوان یکی از مهم ترین طرح های مس��کنی کشور 
است که دولت دوازدهم از دو سال پیش برای اجرای 
آن گام برداش��ت به طوری که در شهریوماه سال ۹۸ 
طرح اقدام ملی مسکن کلنگ زنی شد و ۱۸ آبان ماه 
۱۳۹۸ ثب��ت نام از متقاضیان در چهار اس��تان آغاز و 

سپس در سایر شهر ها ادامه پیدا کرد.
ابتدا برای این پروژه ساخت ۴۰۰ هزار واحد تعریف 
شد که هم اکنون ۵۳۴ هزار واحد در مرحله اجرا قرار 
دارد. در پنج مرحله ثبت نام این طرح در سامانه اقدام 
ملی به نشانی tem.mrud.ir در مجموع ۲ میلیون 
و ۲۰۰ هزار نفر نام نویس��ی ک��رده  و ۵۳۰ هزار خانه 

اولی مشمول این طرح قرار گرفته اند.
تا کنون دو مرحله افتتاح  طرح مسکن ملی صورت 
گرفته ک��ه روز یکم آبان ماه ۱۳۹۹ تعداد ۱۱ هزار و 
۵۶۰ واح��د و روز ۲۱ تی��ر ۱۴۰۰ تع��داد ۲۸ هزار و 
۵۱۸ واحد به بهره برداری رسید و در مجموع پرونده 
ای��ن طرح در دولت دوازدهم با افتتاح ۴۰ هزار و ۷۸ 

واحد  بسته شد.
مسکن ملی گران تر  نمی شود

تامی��ن مالی این پروژه از طریق آورده متقاضیان و 
وام بانکی پیش می رود. در ابتدا تس��هیلات این طرح 
۱۰۰ میلیون تومان با نرخ س��ود ۱۸ درصد بود که به 

۲۵۰ میلیون تومان افزایش یافته است.
آورده متقاضی��ان در مرحله اول حدود ۴۰ میلیون 
توم��ان ب��وده و میانگین قیمت ای��ن واحد ها در کل 
کشور طبق شاخص س��ازمان برنامه و بودجه در سه 
ماهه دوم سال ۱۳۹۹ متری ۲.۸ میلیون تومان است 
که البته بر اس��اس آخرین محاس��بات اداره کل راه و 
شهرسازی استان تهران به ۳.۷ میلیون تومان در هر 

متر مربع رسیده است.

براساس این گزارش چند وقتی است که با افزایش 
قیمت س��یمان و مصالح ساختمانی از جمله فولاد و 
میلگرد بسیاری از س��ازندگان و انبوه سازان مسکن، 
زمزمه های گرانی قیمت مس��کن را به ویژه مس��کن 
ملی را مطرح کرده اند که البته  هم معاون مسکن و 
ساختمان وزیر راه وشهرسازی و هم مسئولان مسکن 
ملی در راه و شهرس��ازی استان تهران این موضوع را 

رد کرده اند.
در همین رابطه لک معاون راه وشهرس��ازی استان 
تهران درباره هزینه س��اخت مس��کن ملی با توجه به 
نرخ ه��ای در حال تغییر فولاد و س��یمان اظهار کرد: 
قرارداد ها همچنان در پایه و مبنای سال گذشته و با 
فهرست بهای س��ال ۱۳۹۹ بسته شده است. اما یک 
ش��اخص تعدیل دارد که هر سه ماه یک بار، سازمان 

برنامه و بودجه آن را اعلام می کند.
او اف��زود: ای��ن موضوع که در چند هفته گذش��ته 
میلگرد و سیمان کمیاب یا گران شده یا برق قطع می 

شود، تأثیر آنی روی قرارداد های طرح اقدام ملی نمی 
گذارد به دلیل آنکه ش��اخص تعدیل مانند ش��اخص 
تورم بانک مرکزی ۳ ماهه تعیین می شود؛ به عبارت 
دیگر، س��ازمان برنامه و بودجه میانگین قیمت س��ه 
ماهه را در نظر می گیرد و اعلام می کند مثلًا تعدیل 

قیمت فولاد، افزایش ۱۱ درصدی در ۳ ماه است.
لک بیان کرد: ش��اخص تعدیل ها با چند ماه تأخیر 
اعلام می ش��ود؛ مثلًا شاخص تعدیل ۳ ماهه تابستان 
احتمال در پاییز یا زمس��تان اعلام می شود و پس از 

آن به قرارداد های پیمانکاران اضافه خواهد شد.
او تصریح کرد: افزایش قیمت میلگرد در هفته های 
گذش��ته، تأثیر فوری بر قرارداد ها نخواهد گذاشت به 
ویژه آنکه احتمال بازگش��ت قیمت میلگرد و سیمان 
بعد از وصل ش��دن برق کارخانجات بسیار زیاد است 
و تأثیری روی هزینه س��اخت و قرارداد با پیمانکاران 

طرح اقدام ملی نخواهد گذاشت.
این مقام مس��ئول تاکید کرد: قرارداد های س��اخت 

مس��کن ملی همچنان متری ۳ میلیون و ۷۰۰ هزار 
تومان است، اما احتمالاً شاخص های تعدیل به متری 
۳.۵ ت��ا ۴.۵ میلیون تومان بس��ته به ن��وع پروژه می 
رس��د؛ ولی تا زمانی که ش��اخص های جدید تعدیل 
قیمت ها از س��وی س��ازمان برنامه ابلاغ نشود، هزینه 

جدید ساخت را نمی توان تعیین کرد.
ل��ک همچنی��ن درب��اره آخرین وضعیت مس��کن 
تهرانس��ر گفت: پیشرفت این پروژه ۳۸ درصد است و 
شهرداری منطقه ۲۱ همچنان از صدور پروانه ساخت 
س��ر باز می زند. مرتباً در جلسات قول می دهند که 
مش��کل پروانه را حل کنند، اما باز هم از صدور پروانه 

ساخت امتناع می کنند.
طرح های مس�کنی باید در مقیاس کوچک تر 

اجرایی شود
آرش بازیار یک انبوه س��از مس��کن در گفت و گو 
با باش��گاه خبرنگاران ج��وان با بی��ان اینکه صنعت 
س��اختمان با مش��اغل متعددی به صورت مس��تقیم 
وغیرمس��تقیم در ارتباط اس��ت گف��ت: رونق بخش 
مسکن، زمینه ساز حرکت چرخ اقتصاد کشور خواهد 
شد به طوری که در بسیاری از کشور های همسایه از 
جمله ترکیه برای رونق گرفتن اقتصاد کش��ور بخش 

مسکن در این حوزه فعال می شود.
بازی��ار تاکید کرد: در کش��ور ایران ه��م به منظور 
تعادل بخش��ی به عرضه و تقاضای مس��کن و نیز در 
جهت بهبود وضعیت کلان اقتصادی، ضروری اس��ت 
که در جهت رونق بخش��ی به صنعت ساختمان گام 

برداریم.
این انبوه ساز مسکن با اشاره به اینکه در دوره های 
گذش��ته دس��ت ان��درکاران میانه خوبی با مس��کن 
نداش��تند و بدون توجه به زمین گیر شدن شرکت ها 
و بی خانمان ش��دن مردم، پروژه ها تعطیل ش��دند و 
در اوج متع��ادل بودن قیمت های بازار، دولت به جای 
تمرک��ز و اهتمام خود ب��رای اتمام پروژه ها، در جهت 
تعطیلی پروژه های مسکن مهر حرکت کرد که منجربه 

ورشکستگی بسیاری از شرکت های ساختمانی شد.

دبیر کانون مرغداران گوش��تی با بی��ان اینکه کرایه های حمل 
ونقل بالا رفته و نرخ مصوب کرایه ها هم رعایت نمی شود، گفت: 
راننده ها قبل از بارگیری نهاده ها، قیمت های پیش��نهای خود را 
مطرح می کنند و چون مرغداران نیاز فوری به نهاده دارند مجبور 
هستند با کرایه های پیشنهادی موافقت کنند که همین موضوع 

مشکلات بسیاری برای آنها ایجاد کرده است.
پروی��ز فروغی در گفت و گو با ایس��نا، با بی��ان اینکه مدتی می 
ش��ود قیمت جوجه یک��روزه به ۹۰۰۰ تومان رس��یده و در حال 
حاض��ر صحبت از ۱۰ هزار تومان هم ش��ده اس��ت، گفت: قیمت 
مص��وب جوجه یکروزه ۴۲۰۰ تومان اس��ت اما ن��ه تنها این نرخ 
در ب��ازار رعای��ت نمی ش��ود بلک��ه مرغ��داران مجبور هس��تند 
 ۵۰۰۰ ت��ا ۶۰۰۰ توم��ان بیش��تر هم بابت خری��د جوجه یکروزه 

پرداخت کنند.
همه باید قیمت مصوب را رعایت کنند

وی ادامه داد: اگر قرار است نظارتی باشد باید بر همه بخش های 
تولید صورت گیرد. چ��را بر بازار جوجه یکروزه هیچگونه نظارتی 
نیس��ت و قیمت های مصوب رعایت نمی ش��ود ولی مرغداران با 
وج��ود اینکه قیمت تمام ش��ده مرغ زنده ب��رای آنها بیش از ۲۰ 

هزارتومان است مجبور هس��تند مرغ هایشان را با قیمت مصوب 
۱۷هزار و۱۰۰ تومان تحویل کشتارگاه دهند؟ اگر قیمت مصوبی 

تعیین شده همه باید رعایت کنند.
کاهش تولید جوجه و قاچاق؛ علت گرانی جوجه یکروزه

دبیر کانون مرغداران گوش��تی اضافه کرد: تولید جوجه کاهش 
یافته اس��ت. از طرفی گفته می ش��ود جوجه یکروزه و تخم مرغ 
نطفه دار قاچاق می شود. در حقیقت می توان گفت علت افزایش 
قیمت جوجه یکروزه همین کاهش تولید و قاچاق است. از طرفی 

نظارت هم وجود ندارد.

به گفته وی آمارهایی که در خصوص میزان جوجه ریزی گفته 
می شود با واقعیت همخوانی ندارد. زیرا اگر جوجه به اندازه کافی 
در کشور تولید شود چرا باید قیمت آن به ۱۰ هزارتومان برسد؟

 اگر جوجه به اندازه کافی در کش��ور تولید می ش��ود چرا باید 
قیم��ت آن به ۱۰ هزارتومان برس��د؟فروغی تصریح کرد: افزایش 
قیم��ت جوجه باعث ش��ده بس��یاری از تولیدکننده ها دس��ت از 
کار بکش��ند، زیرا تولید برای آنها با جوجه ۱۰ هزارتومانی صرفه 

اقتصادی ندارد.
دست مرغداران زیر ساطور راننده ها

وی در پاس��خ به این س��وال که وضعیت تامی��ن نهاده ها برای 
واحدهای تولیدی به چه صورت است، گفت: نهاده های خریداری 
ش��ده با تاخیر ارسال می ش��ود. از طرفی کرایه های حمل ونقل 
هم بالا رفته اس��ت و نرخ مصوب کرایه ها نیز رعایت نمی ش��ود. 
یعن��ی راننده قب��ل از بارگی��ری قیمت را طی م��ی کند و چون  
مرغ��دار نیاز فوری به نهاده ها دارد دس��تش زیر س��اطور راننده 
خواه��د بود و مجبور اس��ت با کرای��ه های پیش��نهادی موافقت 
 کند که همین موضوع مش��کلات بس��یاری برای مرغداران ایجاد

کرده است.

دبیر کانون مرغداران گوشتی:

کرایه های سنگین حمل و نقل کمر مرغداران را شکسته

متقاضیان مسکن ملی چند پله تا خانه دار شدن!

بیانیه سازمان نصر تهران در مورد وزیر ارتباطات پیشنهادی:

صدایبخشخصوصی؛رکننهمبرنامههایارائهشده
طی ۴ ماه نخست سال جاری؛

تعدادشاغلانمعدنیکمشد
س�ازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران در بیانیه ای 
ضمن اع�ام موض�ع در مورد س�وابق و برنامه ه�ای وزیر 
پیش�نهادی ارتباطات و فناوری اطاع�ات، نظرات خود را 
به عنوان رکن نهم برنامه های ارائه ش�ده با عنوان »صدای 

بخش خصوصی« منتشر کرد.
به گزارش ایس��نا در بیانیه سازمان نظام صنفی رایانه ای استان تهران 
آمده است: برخی از تشکل های صنفی در آستانه رای اعتماد نمایندگان 
مجلس ش��ورای اس��لامی به وزرای دولت جدید، برای س��هم خواهی و 
تضمین همکاری در دوره چهار س��اله فعالیت وزیر و گاهی بدون توجه 
جدی و عمیق به سوابق و برنامه های وزیر پیشنهادی، به صدور پیش دستانه بیانیه حمایت مبادرت می ورزند. در این میان 
اما س��ازمان نظام صنفی رایانه ای اس��تان تهران با نگاه کارشناسی، برنامه محور و فنی خود به بررسی و تحلیل سوابق و 
برنامه های جناب آقای دکتر زارع پور، وزیر پیشنهادی محترم ارتباطات و فناوری اطلاعات اقدام کرده است. در ادامه آمده 
است: در معرفی دکتر زارع پور به عنوان وزیر پیشنهادی و تحلیل برنامه ارایه شده ایشان به مجلس، ضمن استقبال از جوان 
بودن ایشان و تحصیلات در دانشگاه های معتبر ایران و جهان و نیز موافقت حداکثری با مواردی همچون هدف گذاری برای 
دستیابی به سهم ۱۰ درصدی از اقتصاد دیجیتال در تولید ناخالص ملی در افق ۱۴۰۴، الکترونیکی کردن ۱۰۰ درصدی 
خدمات پرکاربرد دولتی و ارائه خدمات به صورت یکپارچه، مطابق�ت ب�ا الگوه�ای موف�ق در کش�ورهای دنی�ا درمورد تنظیم 
مقررات و ارتباطات و ایجاد حداقل یک اپراتور ماهواره مخابراتی؛ باید گفت، به دلیل آنکه حوزه فاوا همواره در لبه فناوری های 
نوین قرار دارد، لذا برای نیل به اهداف تعیین ش��ده در برنامه پیش��نهادی، نیازمند حفظ و نگهداشتِ آن در برابر مخالفان 
شفافیت و "فناوری هراسان" هستیم. صاحبان کسب و کارهای حوزه ICT منتظر اعلام موضع شفاف تصمیم سازان در مورد 
فیلترینگ، طرح موسوم به صیانت از فضای مجازی، قانونگذاری در حوزه فناوری های نوظهور، استفاده حداکثری از فضای 
مجازی، مجوززدایی، خودتنظیم گری، اقناع )و نه تحمیل( استفاده از شبکه ملی اطلاعات، مواجهه با سوءاستفاده از نام تولید 
داخل و تولید گلخانه ای به جای صادرات تولیدات داخلی، نگاه همه جانبه به امنیت سایبری به دور از برخوردهای سلبی و 
محدودکننده با کسب وکارها، براساس واقعیت های اقتصادی مبتنی بر منافع ملی، پذیرش نظارت مشاوران حوزه فاوا همانند 
مهندسین مشاور صنعت ساختمان، سلامت الکترونیک، تعدد نهادهای متولی مجوزدهنده، توجه ویژه به توسعه پهنای باند 
ثابت کشور، چگونگی استفاده بهینه از ظرفیت پست بانک که در برنامه پیشنهادی به آن توجه نشده است ، تعامل بالغانه با 

فناوری های نوظهور مالی، پذیرش واقعیت تحریم های وسیع بین المللی و پرهیز از "خود تحریمی" هستند.

آمار منتشر شده از سوی وزارت صنعت، معدن و تجارت، 
نش�ان می دهد که طی چهار ماهه نخست سال جاری گرچه 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته، بالغ بر ۳۸ درصد صرف 
عملیات اکتش�اف شده اس�ت، اما از میزان اشتغال افراد به 
واس�طه صدور پروانه های بهره برداری هشت درصد کاسته 
ش�ده است؛ این در حالیست که آمار همه مجوزهای معدنی 

صادر شده طی این مدت نیز کاهشی بوده است.
به گزارش ایسنا، از ابتدای سال جاری تا پایان تیرماه، در مجموع 
میزان صدور همه مجوزهای معدنی و میزان اش��تغال در معادن به 

واسطه پروانه بهره برداری نسبت به چهار ماهه نخست سال ۱۳۹۹ کاهشی بوده و تنها هزینه صرف شده به جهت 
عملیات اکتش��اف افزایش��ی بوده است. این در حالیست که طبق آمار س��ه ماهه، تنها از صدور پروانه بهره برداری 
معادن کاس��ته ش��ده و از میزان اشتغال هم زیر زیر پنج درصد ) ۳.۸ درصدی( کم شده بود. در مجموع چهارماهه 
سال ۱۴۰۰ معادل ۲۸۶ فقره پروانه اکتشاف صادر شده که نسبت به ۲۹۷ فقره صدور پروانه اکتشاف صادر شده 
در مدت مشابه سال گذشته کاهش ۳.۷ درصدی داشته است. همچنین طی مدت مذکور سال جاری ۱۴۳ فقره 
گواهی کشف معادن صادر شده که برابر  تعداد مجوزهای صادر شده در چهار ماهه ابتدایی سال ۱۳۹۹ برای همین 
مجوز است. طبق آمار وزارت صمت، در صدور پروانه بهره برداری در چهار ماهه امسال نسبت به مدت مشابه سال 
قبل بیشترین افت صدور مجوز مربوط به پروانه بهره برداری است که با کاهش ۲۲.۵ درصدی از ۲۰۴ فقره به ۱۵۸ 

فقره رسیده است.  
۱۳۵ نفر از تعداد شاغان معدنی کم شد

آخرین آمار کاهش��ی این گزارش هم مربوط به میزان اش��تغال به واسطه صدور پروانه های بهره برداری است که 
نسبت به مدت مشابه سال گذشته افت هشت درصدی داشته است. در حالی که طی چهار  ماه نخست سال گذشته 
۱۶۸۸ نفر مش��غول ش��دند، این میزان در مدت مشابه سال جاری به ۱۵۵۳ نفر رسیده است. در مقابل اما سرمایه 
صرف ش��ده برای عملیات اکتش��اف طی چهار ماه ابتدایی امسال نسبت به مدت مشابه سال گذشته ۳۸.۴ درصد 
افزایش یافته است. سرمایه مجوزهای صادره برای گواهی کشف معادن که معادل هزینه صرف شده برای عملیات 
اکتشاف بوده است، در مدت مذکور سال جاری ۴۵۸ میلیارد ریال است و این در حالی است که در مدت مشابه سال 

گذشته ۳۳۱ میلیارد ریال صرف شده بود.

بهترین برند یک قرن اخیر ایران معرفی می شود
س�ازمان توس�عه تجارت از برگزاری همایش نام و نشان قرن 

ایران در بهمن ماه )دهه فجر( امسال اخبر داد.
به گزارش ایسنا، حمید زادبوم – رئیس سازمان توسعه تجارت – در 
ای��ن زمینه گفته: در ای��ن همایش ضمن واکاوی علل افول و آس��یب 
شناسی فراز و فرود برخی از برندهای تولیدی و صادراتی، دلایل ظهور 
برندهای موفق و راز ماندگاری آنان در ایران مورد بررس��ی قرار خواهد 
گرفت. در این همایش سه روزه سعی بر آن است تا برندهای  موفق و 
برتر کش��ور در قرن چهاردهم معرفی و با حمایت از الگوهای موفق راه 

برای توسعه برندهای غنی و موثق هموار شود.
رئیس سازمان توسعه تجارت همچنین به آمارهای تجاری ثبت شده 
کشور در سال جاری اشاره کرده و گفته: اولویت تولید صادراتی از نگاه 
رئیس جمهوری توس��عه اش��تغال را در پی داشته و در نهایت منتج به 

رونق اقتصادی و توس��عه صادرات غیر نفتی خواهد ش��د که با مطالعه 
دقیق، مش��ورتهای متعدد و بررسی دغدغه های صادرکنندگان  برنامه 

ریزی شده است.
وی ب��ا تاکید بر اینک��ه یکی از مهمترین راه های توس��عه اقتصادی 
کش��ور توجه به توس��عه صادرات غیرنفتی اس��ت، افزود: تمرکز دولت 
س��یزدهم بر ثبات در بخش تجارت خارجی نش��ان از اهمیت مضاعف 
ای��ن بخش برای رئیس جمهوری داش��ته که موجب آس��ودگی خاطر 
صادرکنن��دگان را فراه��م می آورد. معاون وزیر و رئیس کل س��ازمان 
توس��عه تجارت ایران در خصوص تجارت جهانی گفت: در سال ۲۰۲۰ 
صادرات کالایی دنیا به رقمی بیش از ۱۷.۵ تریلیون دلار رسید که در 
مقایس��ه با س��ال ۲۰۱۹ کاهش ۵.۳ درصد را نشان میدهد. همچنین 

صادرات خدمات نیز به ۵ هزار میلیارد دلار رسید.

زادبوم اضافه کرد: در دو فصل نخست از سال جاری میلادی تجارت 
جهانی رش��د بیش از ۵ درصد را تجربه کرده و پیش بینی می شود این 

میزان تا پایان سال ۲۰۲۱ به ۸ درصد افزایش یابد.
وی در تشریح  تجارت خارجی کشورمان بیان کرد: ایران با توجه به 
ظرفیت های تولی��دی و صادراتی می تواند در تعامل با اقتصاد جهانی، 
به ویژه، کشورهای دوست و همسایه و شرکای تجاری مهم، نقش قابل 

توجهی در تجارت بین المللی داشته باشد.
معاون وزیر و رئیس کل س��ازمان توس��عه تجارت ای��ران ادامه داد: 
مبادلات تجاری کش��ورمان در چهار ماهه نخست سال ۱۴۰۰ نزدیک 
به ۲۹ میلیارد دلار رس��ید که در این میان صادرات غیرنفتی نسبت به 
مدت مشابه سال گذشته به لحاظ ارزشی ۶۵ درصد و از نظر وزنی ۲۷ 

درصد رشد داشته است.


